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سازمان ملل اجراي كامل برجام توسط گروه 1+5 را خواستار شد

شوراي امنيت سازمان ملل متحد در جلسه دوشنبه خود براي بررسي اجراي «برجام» اجراي کامل برجام توسط طرفهاي

مقابل ايران در گروه 1+5 را عامل تقويت نظام منع اشاعه تسليحات هستهاي دانست و تأکيد کرد؛ اين اقدام درباره

ماهيت کاملا صلحآميز برنامه هستهاي ايران به جامعه جهاني اطمينان خاطر خواهد داد.

در نشست بررسي برجام در شوراي امنيت
سازمان ملل اجراي كامل برجام توسط گروه 1+5 را خواستار شد

شوراي امنيت سازمان ملل متحد در جلسه دوشنبه خود براي بررسي اجراي «برجام» اجراي کامل برجام توسط طرفهاي مقابل
ايران در گروه 1+5 را عامل تقويت نظام منع اشاعه تسليحات هستهاي دانست و تأکيد کرد؛ اين اقدام درباره ماهيت کاملا

صلحآميز برنامه هستهاي ايران به جامعه جهاني اطمينان خاطر خواهد داد.

به گزارش ايرنا به نقل از تارنماي رسمي سازمان ملل متحد، «جفري فلتمن» معاون «بانکيمون» دبير کل سازمان ملل در امور
سياسي، در اين نشست خطاب به اين نهاد سازمان ملل اعلام کرد: «اجراي کامل برجام، هنجارهاي جهاني منع اشاعه تسليحات
هستهاي را تقويت خواهد کرد و به جامعه جهاني نيز در خصوص ماهيت کاملاً صلحآميز برنامه هستهاي ايران اطمينان خاطر
خواهد داد. از سوي ديگر، لغو تحريمهاي ايران نيز به تحقق آرزوهاي مردم ايران که مدتهاي طولاني براي پيوند خوردن مجدد

اقتصاد اين کشور به اقتصاد جهاني و بازگشت به جامعه جهاني انتظار کشيده اند، کمک خواهد کرد.»

وي در اين جلسه با استناد به نخستين گزارش بان کي مون درباره اجراي قطعنامه 2231 شوراي امنيت پيرامون اجراي توافق
هستهاي ايران و گروه 1+5 (اعضاي دائم شوراي امنيت و آلمان) موسوم به «برنامه جامع اقدام مشترک» يا «برجام»، تصريح
کرد: دبير کل سازمان ملل هيچ اطلاعاتي دال بر نقض برجام به هيچ شکلي و به هيچ وجهي از سوي ايران دريافت نکرده است
و از تمامي طرفها خواست که تمامي ابعاد برجام را کاملاً اجرا کنند و همه چالشهاي مربوط را در فضايي سراسر همکاري و

سازش و بر مبناي عمل متقابل برطرف کنند.

وي همچنين درباره بخشهاي مربوط به برنامه موشکهاي بالستيک ايران در قطعنامه 2231 هم تأکيد کرد: دبيرخانه اين
سازمان تاکنون هيچ اطلاعاتي دال بر دريافت، خريد يا صادرات مواد يا تجهيزات مربوط به موشکهاي بالستيک از سوي ايران

که با اين قطعنامه مغايرت داشته باشد، دريافت نکرده است.

اظهارات فوق در حالي بيان ميشود و فلتمن در حالي خواستار اجراي برجام شده است که آمريکا هنوز به بخش عمدهاي از
تعهدات خود در برجام عمل نکرده و اين در صورتي است که يکي از اصول اساسي توافق هستهاي ايران و گروه 1+5 اقدام گام

به گام و عمل متقابل بيان شده است.

ايران به همه تعهدات عمل کرده است

نماينده دائم آمريکا در سازمان ملل گفت:با گذشت يک سال از حصول توافق هستهاي ميان ايران و کشورهاي 1+5 (برجام)،
تهران به طور آشکار به همه تعهدات خود در قبال اين توافقنامه عمل کرده است.

«سامانتا پاور» در نشست شوراي امنيت اجراي اين تعهدات از سوي ايران را عامل پيشرفت صلح و امنيت جهاني و سبب
خرسندي کشورش ذکر کرد.

از افتادن 2 سوم  کار  از  و  اراک  راکتورهاي  تعطيلي  به خارج،  ايران  اورانيوم غني شده  از  از 98 درصد  بيش  وي، خروج 
سانتريفيوژهاي ايران نشانههاي بارزي از پايبندي ايران به مفاد اين توافقنامه دانست و افزود که در سايه نظارتهاي آژانس
بين المللي هستهاي بر فعاليتهاي هستهاي ايران، کشورش به طور مستمر در جريان اين برنامهها بوده و تاکنون شاهد

هيچگونه عدولي از سوي ايران نبوده است.

پاور در ادامه تصريح کرد که آمريکا رويکرد سريع ايران به اجراي تعهدات خود در قبال برجام را تائيد و نسبت به آن ابراز
خرسندي ميکند و مدعي شد که همين رويکردها موجب پيدايش تغييرات محسوس واقعي شده که بي ترديد به پيشرفت
صلح و امنيت جهاني که هدف اوليه شوراي امنيت سازمان ملل است کمک شاياني کرده و جهان در سايه اين توافق امنتر
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است.

روسيه: ايران قطعنامه را نقض

نکرده است

که همه امنيت  قطعنامه 2231 شوراي  براساس  کرد:  اعلام  ملل هم  سازمان  در  روسيه  دائمي  نماينده  ويتالي چورکين 
قطعنامههاي ضد ايراني قبلي را باطل کرد، تهران از انجام آزمايشهاي موشکي منع نشده است، بلکه به پرهيز از پرتاب دعوت

شده است که ميتواند ناديده بگيرد.

ويتالي چورکين در مصاحبه با روزنامه اينترنتي «وزگلياد» با اشاره به دستاوردهاي توافق هستهاي بين ايران و 1+5، گفت:
برجام مهمترين پيشرفت در عرصه ديپلماسي بين المللي سالهاي اخير بود.وي افزود: پذيرش قطعنامه 2231 شوراي امنيت
سازمان ملل که بخش اصلي آن را طرح برجام مورد توافق بين ايران و 1+5 تشکيل ميدهد، نمونه بارزي است که حتي

پيچيدهترين مسائل بينالمللي را زماني که براي حل آن اراده سياسي و آمادگي تو افق وجود داشته باشد، ميتوان فيصله داد.

چورکين تاکيد کرد: بديهي است زماني که سخن از چنين نظام پيچيدهاي به ميان ميآيد به دشواري ميتوان گفت چه طرفي به
گونه کامل از اجراي توافقها رضايت دارد.

مقام روسي در ادامه گفت که تهران ناراضي است، زيرا لغو تحريمهاي يکجانبه اغلب به عادي سازي روابط تجاري اقتصادي
منجر نميشود و بسياري از شرکتهاي غربي از برخورد احتمالي آمريکا هراس دارند و کشورهاي مقابل هم موضوع پرتاب

موشک توسط ايران را مطرح ميکنند، در حالي که اين کشور ديگر در اين باره ممنوعيتي ندارد.

چورکين اظهار نظر کرد: در هر حال بر اين باوريم که اجراي برجام خوب پيش ميرود. از سوي ديگر اعضاي شوراي امنيت در
مورد آزمايش موشکي ايران تفاهم نداشتند، در همين حال خاطرنشان ميکنم در قطعنامه 2231 که باطل کننده قطعنامههاي
ضد ايراني قبلي است، تهران از انجام آزمايشهاي موشکي منع نشده و فقط به پرهيز از آن دعوت شده است و با توجه به

اينکه ميتوان دعوت را ناديده گرفت، بر اين باوريم که تهران قطعنامه 2231 را نقض نکرده است.

نماينده روسيه در نشست شوراي امنيت هم با انتقاد از گزارش بان کي مون دبير کل سازمان ملل متحد در اين باره و تاکيد بر
پايبندي ايران به توافق هستهاي با گروه 1+5، گفت که وي به نکات مهمي در باره پيشرفتهاي ايران براي اجراي اين توافق،

اشاره نکرده است.

چين: برجام بايد با احترام اجرا شود

معاون نمايندگي دائمي چين در سازمان ملل همزمان با سالروز اجراي توافق هستهاي با ايران (برجام) گفت که برجام و توافق
هستهاي حاصل شده بايد از سوي همه کشورهاي ذيربط مورد احترام قرار گيرد و مفاد آن به درستي اجرا شود.

به گزارش ايرنا، وي تاکيد کرده است که اين توافق حاصل تلاشهاي همه طرفهايي است که گفتگوهاي سخت و فشردهاي را
براي به نتيجه رساندن آن داشتهاند و اکنون نيز پيشبرد آن به تلاشهاي مشترک نياز دارد.

«ووهاي تائو» معاون نمايندگي دائمي چين در سازمان ملل گفت که طبيعتاً در اجراي برجام چالشها و مشکلات اجتناب ناپذير
وجود دارد که البته نبايد مانع آن باشد.

وي برجام را فرايندي طولاني توصيف کرد و گفت: همه طرفها بايد به آن پايبند باشند و اصول آن را مرحله به مرحله مراعات
کنند و تعهدات خود را نيز با احترام به پايبندي نشان دهند.

او اعتماد متقابل را ضروري دانست و افزود که اجماع نظر در باره برجام بايد هميشه حفظ شود.

به گفته مقام چيني، همه طرفها بر اين باورند که گزارش سازمان ملل در اين باره نيز بايد متوازن و هدفمند در نظر گرفته شود.

مقام چيني تصريح کرد که موضوع هستهاي از ديدگاه اين کشور بايد با ابزارهاي ديپلماتيک و سياسي حل و فصل شود و چين
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آماده همکاري براي اجراي برجام با همه طرفهاي ذيربط است.

اظهارات نماينده چين در سازمان ملل متحد در حالي بيان ميشود که آمريکا هنوز به بخش عمدهاي از تعهدات خود در برجام
عمل نکرده و اين در صورتي است که يکي از اصول اساسي توافق هستهاي ايران و گروه 1+5 اقدام گام به گام و عمل متقابل

عنوان شده است.

«شين هوا» (خبرگزاري رسمي چين) گزارش کرد که توافق مربوط به برجام در 14 جولاي سال گذشته و در چارچوب لغو
تحريمها با صدور توافقنامه شماره 2231 شوراي امنيت صادر و برجام مصوب شد.

پاسخ سخنگوي وزارت خارجه به فرانسه

سخنگوي وزارت امور خارجه هم مواضع نماينده فرانسه در سازمان ملل را مصداق بارز غرض ورزي آگاهانه دانست و گفت:
توانمنديهاي نظاميايران از جمله موشکها براي حمل سلاحهاي هستهاي طراحي نشده و خارج از حيطه صلاحيت قطعنامه

شوراي امنيت و پيوستهاي آن است.

به گزارش مرکز ديپلماسي رسانهاي وزارت امور خارجه، بهرام قاسمي اظهارات اخير" فرانسوا دولاتر" نماينده دائم فرانسه نزد
سازمان ملل متحد در جلسه شوراي امنيتاين سازمان درباره فعاليتهاي هستهاي ،موشکي وسياستهاي منطقهاي جمهوري

اسلاميايران را مغرضانه و در تناقض با مواضع ساير مقامات فرانسوي ارزيابي کرد.

سخنگوي وزارت امور خارجه تصريح کرد: بر اساس گزارشهاي متعدد آژانس بين المللي انرژي اتمي، ايران به تعهدات خود طبق
برجام پايبند بوده است، اما هنوز انتظارات ما از سوي طرفهاي مقابل برآورده نشده است و ضرورت دارد طرفهاي غربي هم

پايبندي خود را به انجام تعهداتشان درعمل نشان دهند.

قاسمي اضافه کرد: اظهارات سفير فرانسه عاري از واقعيت و به منظور سرپوش گذاشتن بر مداخله همه جانبه فرانسه در امور
سوريه بيان شده کهاين امر خسارات عظيم انساني و مادي به مردم سوريه تحميل کرده است .

وي ادامه داد: مسئول پيچيده تر شدن اوضاع سوريه کشورهايي هستند که با ارسال سلاح به گروههاي مسلح و بي مسئوليت،
موجب گسترش ناآراميها دراين کشور هستند.

سخنگوي وزارت امور خارجه تاکيد کرد:ايران همواره از توقف خشونت و اصلاحات در سوريه حمايت کرده است و راه حل
بحراناين کشور را انجام گفتگوهاي ملي در چارچوب مذاکره سوري- سوري مي داند.

قاسمي با بياناينکه دولتايران مصمم است به طور فعال براي ارتقاي صلح و ثبات در منطقه در مواجهه با تهديد فزاينده
تروريسم و افراط گرايي خشونت بار کمک کند، تصريح کرد:ايران نقش پيشرو خود را در مبارزه بااين خطر ادامه خواهد داد و

آماده است با همسايگان خود و جامعه بين المللي

در پرداختن بهاين تهديد مشترک جهاني به طور کامل همکاري کند.

وي با ابراز تعجب از اظهارات نماينده دائم فرانسه نزد سازمان ملل متحد در مورد برنامه موشکي کشورمان که با نص برجام و
اظهارات قبلي وزير امور خارجهاين کشور در مجلس ملي فرانسه در تناقض است، اظهار داشت:ايران تدابير لازم براي تقويت
توانمنديهاي دفاعي به منظور حراست از حاکميت، استقلال و تماميت ارضي خود در مقابل هرگونه تجاوز و هم چنين مقابله با

تهديد تروريسم در منطقه ادامه خواهد داد.

سخنگوي وزارت امور خارجه اضافه کرد:دراين چارچوب، توانمنديهاي نظاميايران از جمله موشکها ،منحصرا براي دفاع
مشروع هستند.اين تجهيزات براي حمل سلاحهاي هستهاي طراحي نشده اند و بنابراين، خارج از حيطه يا صلاحيت قطعنامه

شوراي امنيت و پيوستهاي آن هستند.

سخنگوي وزارت امور خارجه خاطرنشان ساخت: اظهاراتاين مقام فرانسوي در زمينه ابراز نگراني از سياستهاي منطقهاي
جمهوري اسلاميايران و سفرهاي سردار قاسم سليماني در حالي مطرح مي شود که رژيم صهيونيستي به عنوان کانون بحران و
اصلي ترين مانع دستيابي به صلح منطقهاي و جهاني به صورت آگاهانه از ديد رهبران و مقامات فرانسوي به دست فراموشي
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سپرده شده است.

قاسمي گفت: متاسفانه فرانسه علاوه بر تلاش مستمر در بيثبات سازي منطقه از طريق همسويي با بانيان و حاميان داعش،
اخيراً ميزبان تجمع گروهکهاي تروريستي از جمله گروهک تروريستي منافقين و گردانندگان طالبان، القاعده و داعش بود
کهاين اقدامات در کنار تلاش براي تطهير منافقين از جنايات ارتکابي از جمله شهادت 17 هزار نفر از مردم و مسئولانيايران، با

تعهداتاين کشور و مواضع اعلامي مقامات فرانسوي همخواني ندارد.

نشست كميسيون مشترك برجام در وين

هيات جمهوري اسلامي ايران براي شرکت در چهارمين نشست کميسيون مشترک برجام (متشکل از نمايندگان ايران و 5+1)
ديروز وارد وين پايتخت اتريش شد.

به گزارش ايرنا، هيات ايراني به رياست سيد عباس عراقچي معاون وزير امور خارجه و رئيس ستاد پيگيري برجام ساعت 9 و 5
دقيقه صبح به وقت ايران وارد وين شد و پيش از ظهر ديروز به وقت محلي وين در ديدار با نمايندگان کشورهاي عضو 1+5 و

اتحاديه اروپا روند اجرايي برجام را بررسي کرد.

چهارمين نشست کميسيون مشترک بررسي برجام ديروز در هتل کوبورگ وين با حضور هياتهاي ايران و 1+5 برگزار شد.

براساس توافق صورت گرفته در نخستين نشست کميسيون مشترک ايران و 1+5 که 26 مهر ماه 1394 با حضور عراقچي و
تخت روانچي معاونان وزير خارجه ايران، هلگا اشميت معاون مسئول سياست خارجي اتحاديه اروپا و نمايندگان 1+5 در هتل

کوبورگ وين برگزار شد، اين کميسيون هر سه ماه يک بار در وين تشکيل جلسه ميدهد.

سيد عباس عراقچي رئيس ستاد پيگيري برجام در باره بحثهاي مطرح شده درجلسه ديروز کميسيون مشترک برجام دروين
براي رفع مشکلات بانکي گفت: در کميسيون برجام درخواست ارائه توضيحات آمريکا براي تسهيل روابط بانکي با ايران مطرح

شد.

به گزارش ايرنا، وي پس از پايان چهارمين نشست کميسيون مشترک ايران و 1+5 براي پيگيري اجراي برجام افزود: در
کشورهاي 1+5 برداشت واحدي در اين موضوع وجود ندارد و کشورها هرکدام ديدگاههاي خود را ابراز کردند.

وي ادامه داد: برخي از کشورها اذعان کردند که شرايط موجود، به خصوص شرايطي که خزانه داري آمريکا در سطح بين المللي
ايجاد کرده است ،

روشنگري و توضيحات کافي را براي شرکتها و بنگاههاي اقتصادي که مي خواهند با ايران کار کنند فراهم نمي کند.

به گفته رئيس ستاد پيگيري برجام ، اين حتي خواست تعدادي از کشورهاي عضو 1+5 بود که روشنگري و ارائه توضيحات از
طرف آمريکا بايد به صورتي باشد که مسير روشني را براي بنگاههاي اقتصادي ايجاد و آنها را از دغدغهها و نگرانيها که ناشي از

خزانه داري آمريکا ايجاد شده است، خلاص کند.

رئيس ستاد پيگيري برجام درباره مسائل مطرح شده در نشست کميسيون گفت: موضوعاتي درباره رفع تحريمها و مشکلاتي که
در رفع تحريمها

وجود دارد، از جمله مواردي که تا کنون پيشرفت نداشته است در اين نشست مطرح شد و بيشتر وقت جلسه را به خود
اختصاص داد.

وي گفت:ما هم به طرف آمريکايي و هم اروپايي توضيحات مفصلي ارائه داديم و براي اينکه اثرات رفع تحريمها و همکاريها در
خصوص موضوعات اقتصادي خود را نشان دهند ، ايراداتي را درباره عمل نکردن موفقيت آميز آنها و کوتاهيها

در جاهايي که نتوانستند خوب مديريت کنند و فضاي بي اعتمادي که ايجاد کردند، بيان کرديم و درباره همه آنها بحث و گفتگو
کرديم .

5 صفحه 4 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس



عراقچي افزود: قرار شد از الان تا زمان برگزاري کميسيون بعدي که ظرف سه ماه آينده است، ما يک سري جلسات کارشناسي
درباره موضوعات و مشکلاتي که در رفع تحريمها وجود دارند، موضوع بانکي و تبادل بانکي و تبديل پول و تحريمهاي ديگري
که وجود دارد برگزار کنيم و بتوانيم تا جلسات بعدي بسياري از اين مشکلات را رفع کنيم يا بتوانيم با پيشنهادهاي سازنده

ديگري وارد کميسيون مشترک بعدي شويم.

وي تاکيد کرد: از اين که فقط گفتگو شود، طرفها قبول داشتند که اين صحيح نيست و ما بايد به سمت اقدامات عملي و
دستاوردهاي ملموس در اجراي برجام پيش برويم.

عراقچي پيش از آغاز اين نشست هم در جمع خبرنگاران درباره دستور کار چهارمين نشست کميسيون مشترک برجام گفت:
کميسون مشترک فرصت مناسبي خواهد بود که به صورت دو جانبه و چند جانبه درباره موانعي که بر سر راه برجام است، بحث

و بررسي شود.

معاون وزير امور خارجه و رئيس ستاد پيگيري برجام افزود: دو نشست کميسيون مشترک قبل از اجرايي شدن برجام داشتيم و
اين دومين کميسيون مشترک بعد از اجرايي شدن برجام است؛ به صورت طبيعي مشکلاتي که در راه برداشته شدن تحريمها

وجود دارد که کم هم نيست و بارها به آنها اشاره کرديم قرار است در کميسيون مورد بحث واقع شود.

وي با اشاره به مشکلات و موانعي که در زمينه بانکي وجود دارد، ادامه داد : برقراري مجدد اتصالات بانکي و ساير موانع و
مشکلاتي که در اجراي برجام پيش آمده است، ما نسبت به آن دغدغه داريم و در اينجا آنها را مطرح خواهيم کرد و سعي مي

کنيم راه حلهايي براي آن پيدا کنيم.

از اين در نشست خبري روز يکشنبه، درباره دستور کار نشست کميسيون مشترک برجام گفته بود كه اين عراقچي پيش 
کميسيون با مرور ابعاد فني و تحريمي برجام تلاش ميکند در صورت وجود هرگونه مشکل و براي جلوگيري از اينکه اين

مشکلات تبديل به موانع اساسي در اجراي برجام شود، آنها را در جلسات مطرح و موانع را برطرف کند.

رئيس ستاد پيگيري اجراي برجام با بيان اينکه بحث اصلي ما در کميسيون مشترکهاي گذشته و جلسه پيش رو انجام تعهدات
طرف مقابل است، افزود: موارد متعددي از عدم پيشرفت مناسب در رفع تحريمها وجود دارد. طرف مقابل بايد شرايطي را ايجاد
ميکرد اما نکرد. همچنين شرايطي که نبايد ايجاد ميشد اما ايجاد شد و در کميسيون مشترک برجام اين موارد بررسي خواهد

شد.

عراقچي در خصوص لغو تحريمها گفت: در حوزه مالي و بانکي اگرچه گشايشهاي خوبي صورت گرفته اما معضل اصلي عدم
ورود بانکهاي بزرگ بين المللي همچنان وجود دارد و بانکهاي بزرگ وارد کار بانکي با ايران نشده اند.

وي علت اصلي اين اتفاق را شرايط بيرون برجام ذکر کرد و اظهارداشت: فضاي لازم و اعتماد بخشي ايجاد نشده است که ناشي
از فضاي بيرون برجام است. آمريکاييها کمال سوء استفاده را کردند و همين تلقي است که تلقي به بدعهدي و عدم حسن نيت
آنها ميشود و فضاي لازم را فراهم نکردند.معاون وزير امورخارجه با بيان اينکه ايجاد فضاي لازم براي اجراي برجام جزو وظايف
برجامي است، گفت: آنها شرايط لازم را براي رفع تحريمها و بازگشت به حالت معمول انجام ندادهاند و حتي در بعضي جاها

فضاي مخربي ايجاد کردند و اين چالش ادامه دارد.

با توجه به اين اظهارات عراقچي به نظر ميرسد که چهارمين نشست کميسيون مشترک برجام در وين براي رسيدگي به
شکايتهاي ايران در زمينه روند لغو تحريمها از اهميت خاصي برخوردار باشد.

هفته گذشته نيز «ولاديمير ورونکوف» نماينده دائم روسيه در نهادهاي بين المللي مستقر در وين با اعلام خبر برگزاري نشست
کميسيون مشترک ايران و 1+5 گفته بود که در اين نشست قرار است درباره ذخيره مازاد اورانيوم غني شده و تبعيت از

محدوده مشخص شده ذخيره آب سنگين بحث و گفتگو شود.

وي گفت: دو موضوع هست که بايد به آنها پرداخته شود؛ يکي مشکل مربوط به اورانيوم غني شدهاي است که در فرايند غني
سازي در لولهها و ساير وسايل جمع ميشود و موضوع ديگر آب سنگين است. وي افزود: روسيه در حال بررسي موضوع خريد

آب سنگين از ايران است تا اطمينان حاصل شود که ذخيره ايران در محدوده تعيين شده باقي ميماند.

ورونکوف توضيح داد که يک خواست اساسي براي مذاکره درباره اين موضوع وجود دارد و تا کنون
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مساله خريد يک مرتبهاي مطرح است.

وي خاطرنشان کرد: گمان ميکنم که طرفهاي چيني و آمريکايي نيز شرکت کنندگان در نشست را از پيشرفت در زمينه تبديل
تاسيسات هستهاي اراک به رآکتور آب سبک آگاه کنند. ما نيز به نوبه خود ديگران را از پيشرفت در زمينه فردو آگاه ميکنيم.

اولين و دومين نشست کميسيون مشترک ايران و 1+5 روزهاي 27 مهر ماه و 16 آذر ماه سال گذشته در وين برگزار شد تا
مقدمات اجرايي شدن برجام را فراهم کند.نشست سوم اين کميسيون نيز روز جمعه سوم ارديبهشت ماه سال جاري در وين

برگزار شد که در آن درباره تشکيل کارگروه لغو تحريمها و فروش آب سنگين ايران تصميمهايي اتخاذ شد.

ادعايتوافق محرمانه ايران و 5+1

آسوشتيدپرس مدعي شد به سندي مرتبط با توافق هستهاي ايران دست يافته که نشان ميدهد ايران بر اساس يك توافق
محرمانه با آژانس، ميتواند اجزاي كليدي برنامه هستهاي خود را در كمتر از يك دهه ديگر توسعه دهد.

به گزارش «انتخاب»؛ آسوشيتدپرس مدعي است که اين سند، تنها پيوست محرمانه توافق هستهاي سال گذشته ايران و شش
قدرت جهاني است، و بر اساس آن بعد از 11 تا 13 سال ايران ميتواند بيش از پنج هزار «سانتريفيوژ ناکارآمد» خود را با سه

هزار و 500 دستگاه پيشرفتهتر جايگزين کند.

اين گزارش نتيجهگيري کرده است؛ که از آنجا که کارايي دستگاههاي جديد پنج برابر دستگاههاي کنوني است، زماني که ايران
براي ساخت سلاح اتمي نياز خواهد داشت، از يک سال به شش ماه کاهش مييابد.

آسوشيتدپرس يادآور شد که سند جديد توسط دو ديپلمات در اختيار اين خبرگزاري قرار گرفته است و به دليل آنکه مجاز به
افشاي آن نبودهاند، حاضر به افشاي نام خود نيستند.

يکي از اين ديپلماتها که اين سند را در اختيار آسوشيتدپرس گذاشته است، بيش از يک دهه بر برنامه هستهاي ايران تمرکز
داشته و يادآور شده است که اين سند به صورت مجزا از توافق اتمي تنظيم شده اما از بخشي از اين توافق نشأت گرفته است.
او همچنين گفته که هم ايران و هم شش قدرت مذاکرهکننده با ايران، يعني آمريکا، روسيه، چين، آلمان، فرانسه و بريتانيا، اين

سند را امضا کردهاند.

ديپلمات ديگري هم که سند محرمانه مورد اشاره آسوشيتدپرس را در اختيار داشته، محتواي آن را در گفتگو با اين خبرگزاري
تأييد کرده است.آسوشيتدپرس در ادامه به گفتههاي مقامهاي آمريکايي اشاره کرده است که گفتهاند توافق هستهاي به گونهاي

تنظيم شده که اطمينان يافتيم ايران دست کم 12ماه تا تأمين اورانيوم مورد نياز براي تهيه يک بمب اتمي فاصله دارد.

بر پايه محاسبات اين خبرگزاري، گرچه تعداد سانتريفيوژهاي جايگزين کمتر از دستگاههاي کنوني ايران است، اما به دليل کارايي
بيشتر آنها، مدت زمان تأمين اورانيوم لازم براي ساخت يک بمب اتمي از يک سال به شش ماه و حتي کمتر تقليل مييابد.
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